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Stadsledningskontoret har remitterat ut ett förslag till nytt program för 

upphandling och inköp, som är tänkt att ersätta den befintliga 

upphandlingspolicyn. Förslaget håller ett något annat tonläge än den retorik 

som majoriteten brukar begagna vid diskussioner om upphandlingar. 

Upphandlingskriterier och –modeller som majoritetspartierna vid olika 

tillfällen har föreslagit i såväl opposition som majoritet saknas, exempelvis 

strikt ansvar för underleverantörer, att deltagande företag ska följa stadens 

personalpolicy, och den så kallade vita jobb-modellen. 

 Frågan uppstår därför om dessa förslag är förenliga med det nya 

programmet. Ett exempel: Älvsjö stadsdelsnämnd beslutade vid sitt senaste 

sammanträde om upphandling av ramavtal för parkinvesteringar och andra 

anläggningsarbeten. Nämndmajoriteten beslutade: ”Förfrågningsunderlaget 

ska innehålla följande ska-krav: Anbudsgivande företag förbinder sig att ha 

kollektivavtal eller lämna en försäkran att de anställda arbetar under 

kollektivavtalsliknande villkor enligt ”vita-jobb-modellen”.” 

 Det specificeras inte närmare vad vita jobb-modellen innebär. Det blir 

därmed omöjligt för intresserade företag att delta i upphandlingen i förvissning 

om att man förmår uppfylla ska-kraven. Detta är inte ett seriöst agerande av 

staden. 

 Majoritetens agerande i Älvsjö väcker också frågan igen om vad vita jobb-

modellen egentligen innebär. Innebär den exempelvis att fackliga 

representanter ska ha rätt att agera kontrollanter på stadens mandat? 

 Jag vill vara tydlig med att Liberalerna självklart vill ha seriösa 

arbetsgivare, rimliga arbetsförhållanden och respekt för svensk lag och 

mänskliga rättigheter i upphandlingar. Eftersom Liberalerna värnar den 

svenska modellen med likställda parter vill vi dock inte ge fackföreningarna 

befogenhet att agera kontrollanter på stadens mandat. De svar vi hittills har fått 
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från majoriteten på denna specifika punkt har varit beklämmande vaga och 

raljanta. Vi måste därför ställa frågan igen i hopp om ett bättre svar. 

 

Med anledning av det ovan anförda vill jag fråga finansborgarrådet Karin 

Wanngård (S): 

 

1. Är upphandlingar med (a) strikt entreprenörsansvar, (b) krav på att 

deltagande företag ska följa stadens personalpolicy och/eller (c) vita 

jobb-modellen med fackliga kontrollanter förenliga med förslaget till 

nytt program för upphandling och inköp? 

2. Om majoriteten framhärdar i att använda vita jobb-modellen, kommer 

uppföljningen av kraven som följer av denna modell att skötas av 

fackföreningarna eller av en oberoende part? 

3. Anser finansborgarrådet att otydliga och summariskt formulerade 

upphandlingskriterier antagna utan föregående analys är förenliga med 

förslaget till nytt program för upphandling och inköp? Stärker 

upphandlingar genomförda på detta sätt bilden av staden som en 

attraktiv kund? 
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